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摘    要

纵观同济大学风景园林学科发展70年，学科结构和规模日益壮大，科学研究成果产出丰硕。以中国学术

期刊出版总库（CNKI）作为文献来源，基于CiteSpace可视化分析软件，从科学研究内容、学科发展热点

和科研发展趋势三个方面分析1986 — 2021年同济大学风景园林学科41位学者的学术研究成果，总体分为

三个发展阶段，从风景园林科学研究全域、全过程、全尺度“三全”体系视角在纵横维度尝试梳理众多

学者的研究重点。结果表明，同济大学风景园林学科的数代学者秉承“缜思畅想，博采众长”的学院精

神，在研究内容上逐步形成了以“风景园林”主题词为核心，涵盖风景园林历史与理论、景观规划与生态

修复、园林与景观设计、风景园林遗产保护、风景园林植物应用、风景园林技术科学共6大研究方向的

全域框架体系和科研成果，理论与实践研究涵盖保护、规划、设计、建设、管理、运营全过程，覆盖风

景空间全尺度。秉承服务国家战略需求与社会发展的学科传统，学者们围绕风景园林文化与遗产保护、

生态文明建设与气候变化、乡村景观营建与空间管控、公园城市建设与城市更新4方面形成战略发展研究

热点和重点，呈现出框架结构体系化、循证研究科学化、技术手段数字化的发展动态与趋势。旨在揭示

同济大学风景园林学科在科学研究方面的发展特征与演进脉络，阐明同济风景园林在国内本学科科学研

究领域所起的关键性引领作用，坚定学科自信，展望未来。
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Abstract
Throughout the 70 years of development of the Landscape Architecture Discipline of Tongji University, the structure and scale 
of the discipline have been growing, and the scientific research output has been fruitful daily. Using the China National Knowl-
edge Infrastructure (CNKI) as the literature source, based on CiteSpace visual analysis software, this study analyzes the aca-
demic research achievements of 41 scholars in the Landscape Architecture Discipline of Tongji University from 1986-2021 in 
three aspects: scientific research content, disciplinary development hotspots, and research development trends. The development 
of the discipline is generally divided into three stages. Furthermore, the study attempts to sort out the research focus of many 
scholars in the longitudinal and horizontal dimensions from the perspective of the “three-whole” system of landscape archi-
tecture scientific research in the whole domain, the entire process, and the whole scale. The research shows that with the spirit 
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of “thinking carefully and drawing on other’s successful experience”, the scholars of the Landscape Architecture Discipline 
of Tongji University have gradually formed a comprehensive framework system and scientific research results with the theme 
of “landscape architecture” as the core, covering six primary research directions: history and theory of landscape architecture, 
landscape planning and ecological restoration, landscape design, landscape heritage conservation, plants and planting, and 
landscape technology, with theoretical and practical research covering the whole process of conservation, planning, design, con-
struction, management and operation, and covering the whole scale of landscape space. Following the disciplinary tradition of 
serving national strategic needs and social development, scholars have focused on four strategic development research hotspots 
and priorities: landscape culture and heritage conservation, ecological civilization construction and climate change, rural land-
scape construction and spatial governance, and park city construction and urban renewal. Moreover, the scientific research on 
Tongji Landscape Architecture presents the development dynamics and trends of systematic framework structure, scientific 
evidence-based research, and digital technology tools. The study aims to reveal the development characteristics and evolution 
of the Landscape Architecture Discipline of Tongji University in terms of scientific research, to clarify the critical leading role 
played by Tongji Landscape Architecture in the field of scientific study of this discipline in China, to strengthen the discipline’s 
self-confidence and to look into the future.

Keywords
landscape architecture; scientific research; Tongji University; CiteSpace; developmental characteristics; visualization
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图1   1986 -  2021年间逐年发文量统计
Fig. 1   Year-by-year publication statistics from 1986 to 2021
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Fig. 2   Keywords co-occurrence network from 1986 to 2021

图3   1986 -  1995年关键词共现图谱
Fig. 3 Keywords co-occurrence network from 1986 to 1995
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图4   1996 -  2010年关键词共现图谱
Fig. 4   Keywords co-occurrence network from 1996 to 2010

图5   2011 -  2021年关键词共现图谱
Fig. 5   Keywords co-occurrence network from 2011 to 2021
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图8   1996 -  2010年关键词聚类图谱
Fig. 8   Keywords cluster network from 1996 to 2010

图9   2011 -  2021年关键词聚类图谱
Fig. 9   Keywords cluster network from 2011 to 2021
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4 同济风景园林科学研究发展趋势
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图10   1986 -  2021年关键词时区图
Fig. 10   Keywords time zone chart from 1986 to 2021
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注：文中图片均由作者绘制。
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